
استاندارد اجباری ۱۰۳ برای تولید  نان کامل
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه سال ها 
وزارت جهاد کشاورزی به دنبال اصلاح استانداردهای آرد گندم 
بود، گفت: نهایتا شهریور ماه سال گذشته، کمیسیون اصل ۹۰ 
در راستای اصلاح استاندارد ۱۰۳ آرد و کاهش سبوس گیری و 
جوانه از گندم مواردی را مصوب کرد. سهراب سهرابی، مجری 
ح گندم وزارت جهادکشاورزی اظهارداشت: کمیسیون  طر
اصل ۹۰ با جمع آوری افراد ذیصلاح پس از بررسی های لازم، 
مصوباتی در جهت اصلاح استاندارد ۱۰۳ و در راستای کاهش 
درصد سبوس گیری از گندم انجام داد تا اصلاحات لازم در 
مورد آرد کامل انجام گیرد و نهایتا اینکه استاندارد ۱۰۳ به عنوان 
یک استاندارد ملی و اجباری برای آرد باشد که در آن درصد 
سبوس گیری از گندم مشخص و جوانه گندم نیز در آرد نهایی 
باقی بماند. وی افزود: هدف اصلاح شرایط فعلی است که طی 
آن بخش زیادی از سبوس و همچنین جوانه گندم در فرآیند 
تولید آرد از آن جدا می شوند و در نهایت کیفیت و ارزش غذایی 
نان پائین می آید. سهرابی گفت: در تولید آرد کامل، دیگر جوانه 
کثر فقط ۴ درصد سبوس از  گندم از آن جدا نمی شود و حدا
گندم جدا می شود تا بدین شکل آرد کاملی تولید شود که نان 
نهایی حاصل از آن، حاوی مقادیر بیشتری از مواد مغذی و 
ویتامین ها باشد که برای سلامتی افراد جامعه بسیار مفید 
است. وی توضیح داد: متاسفانه در فرهنگ عمومی جامعه 
ایران، هرچه نان سفیدتر باشد، تمایل به استفاده از آن بیشتر 
است؛ در صورتی که در چنین نانی سبوس گیری و جداسازی 
جوانه گندم بیشتر انجام شده و ارزش غذایی نان به مراتب 
گر در آرد گندم سبوس و جوانه گندم  پائین تر می آید و برعکس ا
وجود داشته باشد، نان کامل تری به دست خواهد آمد و فواید 
زیادی برای سلامتی افراد جامعه خواهد داشت. اما متاسفانه 
عموم افراد در جامعه از این موضوع اطلاع کافی ندارند. مجری 
طرح گندم وزارت جهادکشاورزی گفت: بر اساس پیگیری ها 
و مصوبات انجام شده، مقرر شد که در هر استان یک الی ۳ 
کارخانه آرد کامل ایجاد شود و به تبع آن نانوایی هایی که از آرد 

کامل نان تولید می کنند نیز راه اندازی شوند.
سهرابی افزود: در این میان استان مرکزی به عنوان استان 
پیشرو در این زمینه اقدام کرده و برخی استان های دیگر مانند 
اصفهان و قم نیز اقدامات خوبی برای تولید و ترویج نان کامل 
انجام داده اند. وی ادامه داد: استان مرکزی که بیشترین نان 
کامل را تولید می کند، تنها ۷ درصد از کل نان تولیدی از آرد 
کامل گندم را در برمی گیرد و هنوز ۹۷ درصد از نان تولیدی در 
این استان از آرد معمولی است و در بقیه مناطق کشور هم که 
متاسفانه اصلا وضعیت مناسبی ندارد و لازم است که توجه 
ویژه ای به این موضوع داشته باشیم تا جامعه را به سمت 

استفاده از نان کامل سوق دهیم.
   کیفیت مناسب گندم داخلی

مجری طرح گندم وزارت جهادکشاورزی در بخش دیگری 
از صحبت های خود با اشاره به کیفیت مناسب گندم تولیدی 
در داخل کشور، گفت: طبق تحقیق و گزارش مرکز پژوهش های 
غلات شرکت بازرگانی دولتی ایران و بررسی ۲۲ هزار نمونه از 
گندم های تولید داخل را بررسی کرد که در برخی شاخصه ها 
مانند میزان پروتئین ۳۸/۱۲ درصد؛ میزان گلوتن مرطوب 
۰۵/۲۸ درصد و گلوتن ایندکس ۷۳/۴۰ درصد است که گندم های 
وارداتی نیز چنین وضعیتی دارند و مشخص نیست چرا برخی 
افراد گندم داخلی را زیر سوال می برند. سهرابی اضافه کرد: مرکز 
شیمی غلات موسسه تحقیقات اصلاح بذر و نهال نیز چنین 
تحقیقی انجام داده و به نتایج مشابه دست پیدا کرده است 
کی از کیفیت مناسب گندم های تولید داخل کشور دارد. که حا

مهرداد بذرپاش: 
مشکل مسکن مردم در حال رفع شدن است

وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه بیش از دو میلیون و ۶۰۰ هزار 
واحد نهضت ملی مسکن به مرحله ساخت رسیده است، گفت: 
مشکلات مردم در بخش مسکن در حال رفع شدن است و حجم 
پروژه ها و افتتاح ها به حدی است که باید سجده شکر به جا 
بیاوریم. در این راه نیز از زبان بدخواهان دلسرد نمی شویم.  مهرداد 
بذرپاش در مراسم افتتاح ۲۶هزار و ۸۰۴ واحد و آغاز عملیات اجرایی 
۳۷ هزار و ۴۵۵ واحد مسکونی در سطح استان تهران اظهار کرد: 
تعداد واحدهای نهضت ملی مسکن که به مرحله اجرا رسیده از 
۲ میلیون و ۶۰۰ هزار واحد مسکونی عبور کرده است. افتتاح ها نیز 
آغاز شده و در هفته های آینده تداوم خواهد داشت.  وی افزود: 
گذاری زمین و نوسازی بافت های فرسوده و سایر روش های  وا
ساخت با اهتمام ویژه وزارت راه وشهرسازی در حال انجام است. 
مشکلات مردم در بخش مسکن در حال رفع شدن است و حجم 
پروژه ها و افتتاح ها به حدی است که باید سجده شکر به جا بیاوریم 
کید می کنیم در این راه از زبان بدخواهان دلسرد نمی شویم.   و تا
کید بر اینکه کارهای در حال انجام در دولت سیزدهم  بذرپاش با تا
با شهادت رئیس جمهور متوقف نمی شود گفت: اجرای کلان پروژه 
گر چه  نهضت ملی مسکن با اهتمام ویژه ای در حال انجام است ا
برخی از دستگاه ها در کمک به اجرای این پروژه اهتمام وزارتخانه 
را ندارند، اما همه دستگاه ها به غافله تولید مسکن بپیوندند.  وزیر 
راه وشهرسازی با بیان اینکه آمار صدور پروانه در بافت فرسوده 
کنون واحدهای  شهرها در سال گذشته شکسته شد، گفت: هم ا
نوسازی شده و در حال نوسازی از عدد ۲۸۱ هزار واحد عبور کرده 
است.  وی خاطرنشان کرد: برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
کنون بیش از ۱۰۰ هزار هکتار زمین تامین شده است؛ همچنین  تا
توافقات خوبی با نیروهای مسلح، بخش صنعت، دانشگاه ها، 
وزارت ورزش و سایر وزارت خانه ها برای تامین مسکن کارکنان آنها 
گذاری  انجام شده و برخی به نتیجه رسیده است.  بذرپاش درباره وا
زمین برای طرح جوانی جمعیت توضیح داد: در سال گذشته بیش 
گذار شد و امسال نیز  از ۷۲ هزار قطعه زمین به واجدان شرایط وا
گذاری ها تداوم خواهد داشت.  وزیر راه و شهرسازی با بیان  این وا
اینکه رئیس جمهور شهید دو مرتبه از سایت پرند بازدید کرد افزود: 
این نشان می دهد پیگیری های آن مقام در تکمیل پروژه ها تاثیر 
عمده ای داشت. همچنین در زمان حیات آن شهید مترو پرند 
نیز افتتاح و بهره برداری شد. بذرپاش همچنین در حاشیه افتتاح 
واحدهای نهضت ملی مسکن استان تهرآنکه در شهر جدید پرند 
کید بر اینکه برنامه ریزی شده تا بهره برداری ها از  برگزار شد با تا
واحدهای تکمیل شده هفتگی باشد، توضیح داد: در استان تهران 
برای تامین زمین ساخت مسکن مشکلاتی وجود داشت که این 

مشکل از طریق شهرک سازی در حال رفع شدن است. 

آرمان ملی - صدیقه بهزادپور: اهمیت بازار سرمایه در ارتقای 
رشد و توسعه اقتصادی قابل اغراق نیست. در اینجا چند راه 
کلیدی وجود دارد که از طریق آنها بازار سرمایه به رشد اقتصاد 
کمک می کند، به گفته کارشناسان بازارهای سرمایه به شرکت ها 
دسترسی به سرمایه مورد نیاز برای سرمایه گذاری در پروژه های 
کارآمد منافع و  گسترش عملیات خود و تخصیص  جدید، 
اقتصاد مولد کمک می کند. اما بازار سرمایه در روزهای اخیر به 
نقطه بحرانی رسید و با ریزش های پیاپی شرایط بی سابقه ای را 
کنش وزیر اقتصادی و برخی از مسئولان و وعده  ساخت که به وا
اتخاذ سیاست هایی به منظور بهبود بخشیدن به آن منتهی 
شد و خروج سنگین پول حقیقی که دست کم در چند سال 
اخیر بی سابقه و افت مداوم شاخص کل بازار سبب شده است تا 
نااطمینانی در بورس به سقف خود برسد که به زعم کارشناسان 
ناشی از سیاست های پولی که از سوی بانک مرکزی درخصوص 
خ سود سپرده ها و همچنین اِعمال سیاست های مداخله  نر
جویانه و برخلاف استانداردها و قوانین کلی در این زمینه است. 
فعالان در این عرصه بهترین گزینه برای اصلاح بازار در دولت آتی 

را عدم مداخله دولت در این زمینه می دانند. 
   سیاست های خارج از استاندارد و آشفتگی بازار سرمایه
برزو حق شناس، کارشناس بازار سرمایه در این باره به »آرمان 
ملی«، گفت: چالش های ایجادشده در بازار سرمایه قطعاً یک 
شبه ایجاد نشده که مسئولان وعده حل و رفع آن را در مدت 
زمان کوتاه تا انتخابات آتی ریاست جمهوری را می دهند، هر 
چند بازار سرمایه بیش ترین نوسان و چالش را با در پیش گرفتن 
سیستم مداخله جویانه دولت  در سال های اخیر تجربه کرد، 
هر چند دولت دوازدهم نیز رویه ای مطلوب را اجرایی نکرد. 
اما اظهارنظر رئیس کل بانک مرکزی در روزهای اخیر مانند 
اینکه؛ »نرخ بهره و سود بدون ریسک باعث ریزش بازار سرمایه 
نمی شود« و یا اینکه، »نگاه ما به بازار سرمایه نگاهی است که بازار 
سرمایه باید از محل بازار اولیه رشد یابد«، این در حالی است 
که استانداردها در سراسر جهان برخلاف این گفته هاست، در 
حقیقت تا به حال سابقه نداشته است که رونق بازاری از محل 
توسعه بازار اولیه دیده شود، از این رو باید گفت؛ حل آشفته بازار 
کنونی با در فشار گذاشتن بانک ها مبنی بر اینکه چنانچه از نرخ 
سود مصوب تخطی کنند، جرایم پیش بینی شده ای برای آنها 
متصور شده است، ممکن نخواهد بود و حتی باعث آشفتگی 

بیشتر هم خواهد شد. 
   مانور انتخاباتی دولت با وعده های بورسی

او اظهارنظرهای اخیر مسئولان دولتی مبنی بر اینکه درصدد 
اصلاح بازار سرمایه در روزهای پایانی دولت سیزدهم هستند 
خ بهره در حال حاضر  را مانوری تبلیغاتی دانست و افزود: نر
در کراس باندینگ ها به حدود ۵۰ درصد رسیده است، اما 
خ سود از ۲۰  همزمان به بانک ها هشدار داده می شود که نر
درصد افزایش نیابد، البته چنین ابهاماتی در بازار سرمایه بسیار 
است، به عنوان مثال؛ برخلاف شعاری که دولت داده و هنوز 
هم بر آن اصرار دارد که »بورس قلک دولت نیست«، اما شواهد 
نشان می دهد که چنین امری صحت ندارد و حتی برخی از 
مسئولان در سطوح مختلف علناً اعلام کرده اند که از محل 
بورس قصد تامین مالی دارند. این نگاه های عجیب و غریب در 
بورس به قدری شگفتی ساز شده است که نشانی از بهبود در 
گر ۵۰ درصد رشد را در این بازار  آن به چشم نمی خورد و حتی ا
شاهد باشیم، باز هم جبران ضرر و زیان سپرده های مردمی که 
از پیش به این بازار روی آورده اند نخواهد شد و دلیل اصلی آن 
صد درصد مربوط به نگرش و سیاست هایی است که در این 

عرصه وجود دارد. 

   اقدامات ضروری برای بازگشت اعتماد به بورس
حق شناس در ادامه درباره اقدامات ضروری برای بازگشت 
اعتماد مردم به بازار سرمایه گفت: تا زمانی که نگاه برخی در 
دولت به بازار سرمایه این باشد که »بورس محلی برای تامین 
مالی است« جایی برای بازگشت اعتماد مردم به بازار سرمایه و 
سرمایه گذاری آنها باقی نمی ماند. حتی رئیس سازمان برنامه و 
بودجه نیز صریحاً به تامین مالی به ارزش ۱۳۰۰ همت از این بازار 
در سال جاری اشاره کرده است، اما از سوی دیگر با سیاست های 
مداخله گرایانه خود مانع از رونق این بازار که باعث بهبود 
وضعیت تولید در کشور و جان گرفتن این بازار می شوند و در 
حقیقت باید گفت تا بازار ثانویه رونقی نداشته باشد، بازار اولیه 
توانِ حضور و رونق بخشیدن به بخش های دیگر را ندارد. این 
کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بازار اولیه کمترین مشارکت 
در سال های اخیر را داشته است گفت: در بازار اولیه کسی پول و 
سرمایه وارد می کند که بتواند از بازار ثانویه منتفع شود، این اصلی 
کاملاً ابتدایی و واضح است که برای همگان قابل دفاع و واضح 
گر قصد تامین مالی از بازار  است، بنابراین باید گفت دولت حتی ا
سرمایه را دارد باید با جرای صحیح سیاست ها و برنامه ریزی ها 

در بازار سرمایه سعی در رونق آن داشته باشد. 
   راهکار رونق بازار در دولت آینده

او درباره بهترین راهکارها برای رونق بخشیدن به بازار سرمایه 
در دولت بعد توسط رئیس جمهور آتی گفت: بهترین اقدام و 
مطالبه ما از رئیس جمهور آینده این است که؛ کاری برای این 
بازار انجام ندهند، آنگاه است که ما امیدوار به تغییر و بهبودی در 
کنون بدترین ضربات از دولت هایی  که تا این بازار می شویم، چرا
خورده است که قصد حضور در بازار و ایجاد تغییر در آن را 
داشته اند.وی افزود: بهبود بازار سرمایه نیاز به مولفه هایی در 
سطح کلان و همچنین درون سازمانی نیاز دارد و قطعاً بهترین 
گزینه پیش رو برای مسئولان در حوزه درون سازمانی این است 
که قوانین موجود در این بازار به منظور پیشبرد و تسهیل فعالیت 
فعالان در این بازار اندکی تسهیل شوند و مسائلی که مربوط 
الگوریتم ها، بازارگردانی و... است به سامان برسد، همچنین 
خ ارز نیمایی  اصلاح قیمت گذاری دستوری، بهینه شدن نر
خ حامل های انرژی و... از  خ بهره، اصلاح منصفانه نر و نیز نر
جمله شاخص هایی است که می تواند به این بازار جانی دوباره 
بخشیده شود و به بازار اولیه رونق می دهد و موجب ایجاد انگیزه 

برای سرمایه گذاران جهت حضور در بازار اولیه خواهد شد. 
   تاثیر اتفاقات سیاسی  بر بازار سرمایه

مرتضی عزتی اقتصاددان نیز در این باره می گوید: اتفاقات 
اثر  مالی  بازارهای  وضعیت  روی  سیاسی  پیش بینی های  و 
اساسی دارد. البته ممکن است این اثرات کوتاه مدت باشد و 
پیش بینی هایی که می شود تحقق پیدا نکند. چشم انداز سال 
۱۴۰۳ یک چشم انداز رکودی بوده است. با توجه به این موضوع 
انتظار خروج سرمایه از بازارهای مالی به ویژه بازار سرمایه وجود 
داشته است، بنابراین این انتظار غیر قابل پیش بینی نبوده 
است. او بیان کرد: در کنار  شهادت رئیس جمهور و بعد از آن 
حرکت به سمت انتخابات جدید، این موضوع یک نااطمینانی 
برای آینده ایجاد می کند. معلوم نیست چه کسی رئیس جمهور 
شود و همین طور مشخص نیست که چه سیاست هایی در کشور 
اجرا شود. این نااطمینانی موجب می شود که خیلی ها پیش بینی 
منفی داشته باشند و در نتیجه منجر به خروج سرمایه می شود. 
که در این شرایط جایگزین بهتری دارند ترجیح  کسانی هم 
می دهند پول شان را خارج کنند و به جای دیگری ببرند. عزتی 
افزود: یک نکته بسیار مهم این است که جناح ها و گروه هایی برای 
کسب کرسی ریاست جمهوری خیز برداشته اند که جزو جناح هایی 

هستند که به نظر می رسد تندروی را در کشور توسعه خواهند 
گر چنین چیزی از طرف فعالان بازار سرمایه احساس شود،  داد. ا
انتظار خروج سرمایه طبیعی است. نااطمینانی در کنار پیش بینی 
بدتر شدن وضعیت اقتصادی در این زمینه بی اثر نبوده است. در 
کنار اینها وضعیت نوسانی و ناهماهنگ برخی بازارهای دیگر هم 
قابل توجه است. نرخ های طلا و سکه در شرایط فعلی با نرخ ارزی 
که موجود بوده غیر منطقی است. پیش بینی ها برای اینکه این 
نوسان ممکن است تلاطم دیگری در بازار ایجاد و بازارهای مالی 
را سود ده تر کند موجب این شده که بخشی از دارایی ها از بازار 
سرمایه بیرون بروند، به ویژه اینکه با افزایش نرخ بهره ای که در 
ماه های گذشته رخ داده این روند تسریع هم شد. این اقتصاددان 
تصریح کرد: بنگاه های مالی و برخی موسسات سرمایه گذاری که 
در بورس ثبت شده اند اما سرمایه جذب می کنند و اوراق بهادار 
به معنی اوراق سهام در بازار منتشر نکردند، با لطبع وضعیت بازار 
نرخ سودشان را بالا برده اند. بخشی از وجوهی که در بازار سرمایه 
وجود داشته به عنوان سهام در حال فروش است و در بنگاه ها 
سرمایه گذاری می کنند، چون به صرفه تر است. این بنگاه ها شبیه 
به نوعی سپرده است و هر زمان که بخواهند اصل سرمایه و سود 
متوسط تقریبا تضمین شده ای به آنها داده می شود، برای همین 
برخی ترجیح داده اند که به آن سمت بروند. به دلیل وضع بد 
اقتصادی در دو سال گذشته و اینکه سال های قبل تر هم کمک 
کرده بود که اقتصاد به سمت مالی سازی برود، طبیعی است که 
بنگاه های تولیدی وضعیت شان خراب تر می شود و چشم اندازی 
برای این بنگاه ها وجود ندارد و حرکت سرمایه های نقدی به 
سمت بنگاه های مالی افزایش پیدا می کند. آن گونه ای که از 
شواهد معلوم است و براساس اطلاعات غیر رسمی، می توان گفت 
که بنگاه های مالی در چند ماه گذشته به شدت رشد محسوسی 
داشته اند. این نشان می دهد که اینها وجوه موجود در بازار را 
جذب می کنند که این اتفاق به نفع اقتصاد نیست اما علتی است 

که خروج نقدینگی در بازار سرمایه رخ بدهد. 
   دلایل قفل شدن بازار سرمایه

هنگامی که کاهش دامنه نوسان اتفاق می افتد موجب قفل 
شدن بازار در صف های فروش متعدد می شود که همین اتفاق 
یکی از بارزترین خصوصیت های بورس که سبب جذب سرمایه 
می شود را از دست می دهد. متاسفانه بازار سهام از عدم تقارن 
اطلاعات و نااطمینانی های به وجود آمده به خاطر عدم رعایت 
اولویت های اقتصادی ضربه می خورد که بازنده اصلی ای جز 
گرچه که انتظار بازاری افزایشی  سهامداران خرد نخواهد داشت ا
یا حتی متعادل را در این هفته را نداشتیم اما کاهش دامنه 
نوسان سبب تقویت سمت عرضه و جو فروش در بازار شد. 
تصمیمی که مسئولین در خصوص کاهش دامنه نوسان اعمال 
کردند به خاطر این بوده که به جامعه این گونه القا کنند که دولت 
و سازمان بورس مراقب سرمایه شماست، اما این تصمیم در 
شرایطی که کشور دچار بحران سیاسی نیست نتیجه معکوسی 
را در بردارد همان طور که در سال ۹۹ نیر کاهش دامنه نوسان از 
ریزش بازارسهام جلوگیری نکرد و حتی دامنه نوسان نامتقارن 
سبب تقویت سمت عرضه شد کاهش دامنه نوسان جلوگیری از 
ریزش بورس را نمی گیرد و تنها سبب قفل شدن بازار در صف های 
فروش می شود راه حل های بهتری در رابطه با حمایت از بازار 
سرمایه و دفاع از حقوق سهامداران وجود دارد که لازمه داشتن 
یک دیدگاه بلند مدت جهت بهبود متغیر های اقتصادی 
است. بر این اساس؛ انتظار می رود در هفته های آتی یک بازار 
گاه  که بازار منتظر این است که آ بی تصمیم را شاهد باشیم چرا
شود  که  چه رویکردی نسبت به تصمیمات کلان اقتصادی در 

کم می شود.  دولت بعدی حا
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گزارش

تلنگر
 کاهش ۱۲ تا ۱۵ درصدی 

فروش زعفران
رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی 
ایران درباره خطر به فراموشی سپردن زعفران 
ایرانی در بازارهای جهانی گفت: این خطر 
داشته  وجود  که  است  متمادی  سالیان 
که چنانچه راه حلی  و دارد، طبیعی است 
منطقی برای حل این مشکل نداشته باشیم 
گذار  احتمالا در ابتدا بازارها و حتی تولید را وا
کنیم.  محمدعلی رضایی در گفت وگو با ایلنا، 
درباره وضعیت تولید زعفران در کشور اظهار 
داشت: جمهوری اسلامی ایران با دارا بودن 
۱۲۳ هزار هکتار سطح زیر کشت در سال ۱۴۰۲ 
و توان تولید بیش از ۴۵۰ تا ۴۷۰ تن زعفران 
در سال بزرگ ترین و مهم ترین تولیدکننده 
خراسان  استان  است.  جهان  در  زعفران 
ع  رضوی با سطح زیر کشت ۹۲ هزار هکتار مزار
تولید زعفران رتبه اول و پس از آن خراسان 
جنوبی با سطح زیر کشت ۱۷ هزار هکتار در 

رتبه دوم تولید قرار دارند. 

   افزایش سطح زیر کشت
وی افزود: در حال حاضر بیش از ۲۷ استان 
کشور زعفران کشت می شود بدون تردید به 
دلیل اقتصادی بودن کشت این محصول 
ارزشمند افزاش سالیانه آن را در سال جاری 
رابطه  همین  در  بود  خواهیم  شاهد  نیز 
می توان به سطح زیر کشت ۱۱۱ هزار هکتاری 
در سال ۱۳۹۷ و افزایش آن به ۱۲۳ هزار هکتار 

در سال ۱۴۰۲ اشاره کرد. 
رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی 
ایران در ادامه درباره میزان تقاضا و فروش 
محصول زعفران گفت: میزان تقاضا و فروش 
قیمت  با  مستقیم  ارتباط  اول  مرحله  در 
زعفران دارد. براساس قانون عرضه و تقاضا 
هر قدر قیمت افزایش پیدا کند میزان تقاضا 
بیشتر می شود و بالعکس. با توجه به افزایش 
قیمت زعفران طی دو سال اخیر و همچنین 
سطح درآمد خانوارها میزان تقاضا و فروش 
داخلی زعفران به ۱۲ تا ۱۵ درصد از کل تولید 
کاهش یافته است. البته این ارقام تخمینی 
بوده و از میزان دقیق ارز میزان فروش داخلی 
اطلاعی در دست نیست اما کاهش مصرف 

داخلی کاملا مشخص است. 

   کاهش صادرات
وی درباره صادرات این محصول نیز بیان 
داشت: در رابطه با فروش خارجی عوامل 
متعددی دخیل است که قیمت نیز یکی از 
آنهاست اما خوشبختانه میزان صادرات ۱۴۰۱ 
بالغ بر ۲۱۷ تن، در سال ۱۴۰۲ حدود ۲۲۱ تن 
بوده است که موضوع کاهش چشمگیر تولید 
در این دو سال نیز در کاهش صادرات تاثیر 

زیادی داشته است. 
و  تولید  چالش های  درباره  رضایی 
صادرات محصول زعفران در کشور توضیح 
کلی  داد: مشکلات زعفران را به دو دسته 
تولید  مشکلات  یکی  کرد  تقسیم  می توان 
کشاورزی و دیگری مشکلات صادرات است، 
در زمینه مشکلات تولید کشاورزی در ابتدا 
باید اعلام کنم که براساس مطالعات میدانی 
شورای ملی زعفران ایران بیش از ۸۰ درصد 
کشاورزان زعفران کار دارای سطح زیر کشت 
کمتر از یک هکتار هستند. ثانیا زعفران یک 
کشت خانوادگی است، در زمان برداشت 
محصول کلیه افراد خانواده در جمع کردن 
گل و جداسازی کلاله مشارکت دارند و حتما 
بیش از ۷۰۰ تا ۷۵۰ هزار نفر از کشاورزان و 
خانواده هایشان گذران معیشت خود را از 
همین کشت تامین می کنند بنابراین زعفران 
به نوعی یک محصول استراتژیک محسوب 

می شود. 

   بی برنامگی در کشت
وی بی برنامگی در کشت زعفران در کلیه 
، عدم وجود آمار دقیق و  استان های کشور
مبتنی بر واقعیات از میزان سطح زیر کشت 
و تولید زعفران را از جمله مشکلات تولید و 
فروش زعفران در کشور برشمرد و گفت: البته 
در شورای ملی زعفران ایران پیشنهاد اجرای 
طرح شناسنامه دار کردن زعفران را چند سال 
متوالی به مسئولین دستگاه اجرایی زیربط 

ارائه کرده ایم.  
رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی 
لات و تجهیزات  ایران عدم وجود ماشین آ
کاشت، برداشت گل و جداسازی کلاله را از 
دیگر چالش های این حوزه دانست و افزود: 
هنوز این عملیات مانند ده ها سال و شاید 
صدها سال به صورت سنتی و دستی انجام 
می گیرد که باعث افزایش ضایعات بیش از 
۳۰درصدی آن و افزایش چشمگیر قیمت 

تمام شده محصول می شود. 

   پیش فروش ارزان
وی با بیان اینکه عدم تعیین تکلیف پیاز 
زعفران مازاد کشاورزان با توجه به اینکه در 
طی مدت کشت پیاز تکثیر می شود، تصریح 
کرد: عدم وجود دستگاه های جداسازی، 
ضدعفونی پیاز زعفران جهت افزایش میزان 
تولید، عدم وجود آموزش کشاورزان جهت 
افزایش میزان برداشت در هکتار از متوسط 
، عدم  ۳ کیلوگرم فعلی به ۷ تا ۸ کیلودر هکتار
اختصاص وام کوتاه مدت در زمان برداشت 
محصول به کشاورزان به منظور جلوگیری از 
پیش فروش ارزان زعفران در زمان برداشت از 

دیگر مشکلات است. 
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 بازار سرمایه قلکی برای تامین مالیبازار سرمایه قلکی برای تامین مالی

  

نفس بورس باز هم به شماره افتاد

لان بازار سرمایه از دولت آینده مطالبه فعا

رئیس کل سازمان امور مالیاتی گفت: سال 
قبل ۵۲ درصد از درآمد دولت از مالیات و 
کمتر از ۵۰ درصد از نفت و اوراق و فروش اموال 

تامین شد. 
سید محمد هادی سبحانیان رئیس کل 
سازمان امور مالیاتی در برنامه تلویزیونی گفت: 
کاهش اتکا به درآمد نفتی قول اتفاقی و اجماعی 
است، هزینه جاری دولت نباید از نفت باشد، 
بلکه باید از مالیات تأمین شود. نفت یک ثروت 
بین نسلی است و نباید صرف هزینه جاری 
دولت شود. یکی از دلایل تورم درآمد نفتی 
است، چون قیمت و درآمد نفت درست ما 
نیست و مرتب بالا و پایین می شود، در حالی که 
هزینه جاری کم نمی شود. بعداً دولت ها مجبور 
می شوند که برای جبران هزینه از چاپ پول و 
استقراض از بانک مرکزی استفاده کنند که این 
امر منجر به تورم می شود و تورم یک نوع مالیات 

ناعادلانه است که از مردم گرفته می شود. 
دانه  شناسایی  در  ما  تلاش  افزود:  وی 
درشت ها است، اصلاحات فرآیندی ما کمک 
می کند که حق عمومی است، ما بیش از ۳۵ 
درصد مالیاتی که وصول می کنیم، فقط از ۷۰۰ 
شرکت بزرگ است، مالیات اصناف و مشاغل ۶ 
درصد کل مالیات است، سال گذشته مالیات 
اصناف ۸۰۶ همت مالیات گرفتیم، در حالی 
که از اصناف ۵۰ هزار میلیارد تومان مالیات 

گرفتیم یعنی ۵ تا ۶ درصد کل مالیات از اصناف 
و مشاغل است که تعداد آنها ۸ میلیون نفر 

هستند. 
رئیس سازمان امور مالیاتی ادامه داد: ۵۰ 
درصد مالیات اصناف مربوط به یک درصد 
آنها است و ۲۵ همت بقیه مربوط به ۹۹ درصد 
اصناف و مشاغل است، پس اینجا هم تمرکز بر 
دانه درشت هاست. ۵۰ درصد اصناف مالیات 
کرده اند. ۹۰ درصد اصناف زیر  صفر اظهار 
۲۰ میلیون تومان مالیات در سال داده اند، 
در حالی که کارمندی که ماهانه ۲۰ میلیون 
تومان  میلیون   ۳۰ سالانه  می گیرد،  حقوق 
مالیات می پردازد.  رئیس کل سازمان امور 
مالیاتی کشور با بیان اینکه سال قبل ۲. ۷ 
میلیون مودی و پرونده جدید مالیاتی در کشور 
شناسایی شد، گفت: مالیات ستانی هوشمند 
می تواند نقطه زنی کند و از افراد دارای درآمد 
، مالیات بیشتر هم بگیرد. معتقدیم به  بیشتر
جهت ایراد نظام قبل مالیاتی بود که مداخلات 

انسانی در آن زیاد بود. 
وی بیان کرد: به چه طریق موفق شدیم، 
بحث ما تمرکز بر دانه درشت ها، جلوگیری از فرار 

مالیات و مودیان جدید است. سال قبل ۲. ۷ 
میلیون مودی جدید شناسایی کردیم. تکلیف 
کردیم هر دو هفته یک بار مبارزه با فرار مالیات 
داشته باشیم. شناسایی ۳۰۰ میلیارد تومان 
فرار مالیاتی ساخت و ساز در استان خوزستان 
داشتیم. شناسایی فرار مالیاتی ۸۶۰ میلیارد 
ل پتروشیمی داشتیم. ۱۴۰  تومانی از یک دلا
مودی که فروش با شرکت های صوری داشتند 
کتور صوری  که بالغ بر ۱۰۰ هزار میلیارد تومان فا
صادر کرده بودند که با داده کاوی و هوش 
مصنوعی شناسایی شدند.  سبحانیان ادامه 
داد: در حوزه طلا یک مودی در کردستان با 
فرار مالیاتی ۶۰۰ میلیارد تومان شناسایی شد. 
یک شرکت با فرار ۱۵۰ میلیارد تومانی شناسایی 
کردیم، یک شرکت با فرار مالیاتی ۱۵۰ میلیارد 
تومان، در آذربایجان غربی از ۶ شرکت فعال 
در آهن قراضه ۷۰۰ میلیارد تومان فرار مالیاتی 
شناسایی شد. یک فرد فعال در رمز ارزها با فرار 
مالیاتی ۴۰۰ میلیارد تومان شناسایی شد، یک 
شرکت فولادی در آذربایجان شرقی و زنجان با 
۷۵۰ میلیارد تومان شناسایی و برگ تشخیص 
مالیات ارسال شد. در قزوین یک شرکت در 

خودرو ۶۸۰ میلیارد تومان، در فارس تحت 
عنوان صندوق قرض الحسنه فرار مالیاتی ۲۴۰ 
میلیارد تومان شناسایی شد، در البرز و استان 
مرکزی ۲۶۰ میلیارد تومان فرار مالیات، در 
کتور فروشی صوری به ارزش  همدان دو پروژه فا
۱۲ هزار میلیارد تومان و یک شرکت صوری در 
یزد به ارزش ۳ هزار میلیارد تومان با همکاری 
دستگاه های امنیتی و پلیس امنیت اقتصادی 
شناسایی و برایشان برگ تشخیص مالیات 
گر چه ما مأمور وصول  ارسال شد.   وی گفت: ا
مالیات هستیم ولی خدمات سلامت، آموزش و 
زیرساخت از محل مالیات افراد ثروتمند است. 
از ۹ درصد مالیات ارزش افزوده ۴ درصد عوارض 
شهرداری هاست. سال قبل ۱۳۵ هزار میلیارد 
تومان عوارض به شهرداری ها و دهیاری ها 
پرداخت کردیم. مالیات برای اداره جامعه است 
و ما هم باید پاسخگو باشیم، در کجا مالیات آنها 
ج می شود.  سبحانیان افزود: ما هم باید  خر
اعلام کنیم که این بیمارستان یا مدرسه از محل 
مالیات احداث شده است، حتی این امکان را 
فراهم کنیم که مردم تصمیم بگیرند که مالیات 
آنها در چه رشته ای مایلند خدمات آموزش یا 
ج شود.  وی گفت: مالیات  محیط زیست خر
برای کنترل تورم و کاهش بودجه است، بخشی 
از تورم ها مربوط به دست اندازی دولت ها به 

منابع بانک ها بوده است. 

رئیس سازمان مالیاتی اعلام کرد:

کتور صوری شناسایی ۱۰۰ همت فا


